
ZADÁNÍ KVALITATIVNÍHO VÝZKUMU 
 

• Téma: karnismus aneb domácí mazlíčci vs. zvířata jako potrava  

• Provedení: polo/strukturovaný rozhovor 

• Respondent: majitel domácího mazlíčka, ke kterému má pozitivní emocionální 
vztah, a zároveň konzument masa 

• 1. okruh otázek: domácí mazlíček 

• 2. okruh otázek: hospodářské zvíře (prase, kráva...) 

– U obou: vztah k němu, jeho povaha, zda je individuum, jsou-li 
srovnatelní, kdy je možné ho zabít, jak by s ním mělo být zacházeno 
atd.) 

– Důležité je dodržet pořadí okruhů 

• Měl by být proveden minimálně s 1 osobou (délka 20 - 60 minut), nahrán na 
diktafon/tablet aj., poté přepsán a vyhodnocen 

• Formát odevzdaného úkolu: 1) dotazník (či okruhy témat), 2) shrnutí výsledků 
a 3) přepsaný rozhovor (může být v jednom dokumentu) 

• Email pro odevzdání: tereza@humanimal.cz  

 

Níže najdete konkrétní příklad, jak může vypadat výsledné zpracování: 
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1. Úvod 

Pro svůj kvalitativní rozhovor jsem si vybrala ženu ve věku 22 let, vzdělání 

vysokoškolské – slečna stále studuje ekonomický obor v magisterském programu.  

Slečna je majitelkou kočky a běžnou konzumentkou masa. 

 Rozhovor proběhl u mě doma, slečna přišla večer poměrně unavená, což 

zkomplikovalo rozhovor, dle ní samotné jí to tolik nemyslelo a ta složitější otázky odpovídala 

se značnou prodlevou. Rozhovor trval přibližně 25 minut. 

 

2. Okruhy otázek 

Rozhovor jsem vedla podle předem připraveného polostrukturovaného dotazníku. 

Níže uvádím seznam okruhů. 

a) KOČKA 

1. Obecně vztah ke kočkám 

2. Vlastnosti koček, co si vybavíš, když se řekne kočka (napsat) 

3. Individuace její kočky (je jako ostatní, její povaha, je to individuální bytost 

odlišná od ostatních, příklady) 

4. Zacházení s kočkami obecně 

5. Pocity při úmrtí kočky 

6. Ospravedlnění zabití kočky, týrání kočky, případy, kdy je správné kočku zabít 

7. Zacházení s kočkou při jejím zabití 

 

b) PRASE 

1. Obecně vztah k prasatům 

2. Vlastnosti prasat, co si vybavíš, když se řekne prase (napsat) 

3. Individuace prasat (něco o povaze prasat, může být nějaké prase individuální 

bytost odlišná od ostatních prasat, příklady) 

4. V čem je prase a kočka srovnatelná, v čem se liší 

5. Zacházení s prasaty obecně 

6. Pocity při úmrtí prasete 

7. Ospravedlnění zabití prasete, týrání prasete, kdy je správné prase zabít 

8. Zacházení s prasetem při jeho zabití 

9. Osobní zkušenost s prasetem – ANO/NE 

10. Vyvrácení mylných představ o praseti (např. špinavé, líné atd.) 

a. Proč si myslíš, že prase je…  

b. Může být kočka také… 

 

 

 



3. Výsledky 

Pozn. Tereza Vandrovcová: Tato část je zpracovaná nadstandardně a není nutné, abyste to 

měli takto rozsáhlé a strukturované (ač samozřejmě můžete). Úplně stačí, když svá zjištění 

shrnete na 1 až 2 normostranách.  

Výsledky jsem rozdělila do několika okruhů: vztah ke zvířeti, úvahy nad vlastnostmi zvířete 

včetně individuace, úvahy nad zacházením se zvířetem, legitimizace smrti a emoce související 

se smrtí zvířete. Poslední část rozhovoru jsem věnovala vyvrácení mylného přesvědčení o 

nečistotnosti prasat. 

1. Vztah ke zvířeti 

Dle očekávání účastnice uvádí pozitivní vztah ke kočkám obecně, má je radši než psy 

kvůli jejich samostatnosti a nenáročnosti. Svou kočku má ráda, je zvyklá na její 

přítomnost.  

K prasatům udává neutrální až mírně negativní vztah, vadí jim především jejich 

nečistotnost, uvádí, že sama je velmi čistotná, takže prostředí prasat a dalšího 

dobytka jí odpuzuje. 

 

2. Úvahy nad vlastnostmi zvířete 

Účastnice měla nejprve napsat vlastnosti, které jí napadají ke kočce, toto cílené 

vybavování bylo velmi slabé – vzpomněla si pouze na tři vlastnosti: temperamentní, 

panovačná/svéhlavá, divoká. Během rozhovoru však jmenovala nebo se jinak dotkla 

mnoha dalších vlastností. Zde je tedy konečný výčet: temperamentní, panovačná, 

svéhlavá, divoká, samostatná, čistotná od přírody, mazlivá, přítulná, rozpustilá, 

náladová, selektivně se chovající k různým lidem, pošahaná (o své kočce). Celkem 

tedy účastnice jmenovala nebo jinými slovy hovořila o 12 vlastnostech koček, 

zastoupeny byly jak pozitivní tak negativní vlastnosti. 

Účastnice také potvrdila individualitu každé kočky, všímá si toho, že každá kočka je 

jiná, každá má určitý svůj temperament či povahu. Na druhé straně také potvrzuje 

určité vlastnosti sdílené všemi kočkami. 

U prasete účastnici mnoho vlastností nenapadalo, při cíleném vybavování na papír 

napsala pouze dvě vlastnosti: nečistotnost a ne domácí mazlíček, čímž chtěla 

demonstrovat nevhodnost prasete jako domácího mazlíčka. Sama však dodala 

kontroverznost tohoto zvířete, jelikož existují i mini-prasátka. Z dalších jejích slov 

vycházelo už jenom uvažování nad prostorovou náročností prasete (velké), takže 

celkem hovořila pouze o 3 vlastnostech prasat. Na druhou stranu je třeba dodat, že 

sama podotkla, že s prasetem žádnou osobní zkušenost nemá, takže i to je jeden 

z důvodů, proč nedokáže více říci o jeho vlastnostech či povaze. 

Individualitu prasete potvrdila. Řekla: „pocity taky mít bude nebo nějaký 

temperament taky mít bude.“ Potvrdila možnou rozdílnost jednoho prasete od 

druhého, jelikož „prostě každej jsme jinej že jo, jak zvířata, tak lidi“. 



Rozdílem oproti kočce bylo to, že u prasete jmenovala mnohem méně vlastností, 

jmenované vlastnosti vycházeli především z fyzického vzhledu prasete, kdežto u 

kočky si všímala možných vnitřních charakteristik. 

3. Úvahy nad zacházením se zvířetem 

Co se týče kočky, účastnice uvedla, že s kočkou by se mělo zacházet s respektem. 

Dále si stěžovala na různé množírny, které jí velmi vadí. Jedním z důvodů je i to, že 

tam dochází k časnému odebírání koťat jejich matkám, které spatřuje jako velmi 

problematické. 

U prasete ihned začala hovořit o zacházení při smrti, aniž by jí napadlo zamyslet se 

nad zacházení s prasetem obecně, jako to bylo předtím u kočky. Po přeptání potom 

uvedla, že by se prasata rozhodně neměla týrat, ale že je těžké jim zajistit vhodnější 

podmínky z ekonomických důvodů (vyšší náklady, tlak poptávky). Několikrát zmínila, 

že dokud se nezmění smýšlení lidí, nezmění se ani situace prasat. 

 

4. Legitimizace smrti a emoce 

Účastnice si v případě kočky sama nevybavila žádný případ, kdy by mohlo být 

ospravedlnitelné ji zabít. Kritizovala topení neudaných koťat. Žádné důvody pro zabití 

kočky ji nenapadly, proto jsem ji seznámila s častými důvody jako je nemoc a stáří 

kočky či přenášení nemocí. S těmito důvody pak souhlasila. 

Co se týče těchto případů, jmenovala pak pravidla zacházení s kočkou, která musí být 

zabita, mělo by to být rozhodně milosrdně a rychle, jako nejvhodnější variantu by 

zvolila uspávací injekci. 

Ze smrti kočky by cítila smutek, mrzelo by jí to jak u kočky cizího majitele, tak u své 

vlastní. 

Jak jsem již psala výše, u prasete začala ihned probírat zacházení s prasetem při 

zabití, aniž by se dotkla životních podmínek – smrt tedy brala automaticky. Hovořila 

o tom, že by se u prasete měl volit nějaký rychlejší způsob odchodu, aby se prase 

netrápilo a nebylo zbytečně stresované. Kritizovala podřezávání prasete, které ji 

přijde dost brutální. Negativně vnímá i omračování elektrickým proudem. 

Zabití prasete pak legitimuje teleologickými důvody – tedy tím, že účelem prasete je 

naše nasycení, je to potrava. Argumentuje přirozeností volby prasete jako masného 

zvířete: „prostě je to maso no, jedli jsme to odjakživa prostě, takhle je to prostě od 

pravěku (…), že prostě prase jíme a kočku máme jako přítele.“ V tomto citátu se tedy 

dotýká i dichotomního vnímání živočišných druhů. 

Při porovnání smrti kočky a smrti prasete souhlasně udává, že by to v ní vyvolalo jiné 

emoce, protože prasata umírají neustále. 

 

5. Vyvrácení mylného přesvědčení 

Jelikož účastnice několikrát uvedla, že její negativní vnímání prasat ovlivňuje fakt, že 

je chápe jako nečistá zvířata, rozhodla jsem se v poslední části rozhovoru toto 

přesvědčení vyvrátit. Účastnici jsem vhodně kladenými otázkami dovedla k závěru, že 



nečistotnost či spíše špinavost prasat vychází z podmínek, které prasatům nastavili 

lidé (držení na jednom místě bez možnosti pohybu). Seznámila jsme jí s čistotným 

chováním prasat ve volné přírodě, což účastnice shledala jako poučné. 

 

4. Závěr 

Je patrné, že účastnice rozhovoru jinak přemýšlí o kočkách a jinak o prasatech. Kočky jsou jí 

očividně mnohem bližší už jenom kvůli tomu, že dokázala jmenovat mnohem více vlastností. 

Tento rozdíl rozhodně vychází částečně z toho, že s prasetem nemá osobní zkušenost. 

Ze slov účastnice je také zřejmé její dichotomní vnímání živočišných druhů, na které 

v rozhovoru naráží hned na dvou místech: 

„Když se nad tím zamyslím, tak to není správný (…) ani u toho dobytka jako, ale 

jakoby ta kočka nebo ti psi, tak jsou přece jenom bráni jako jiní, to jsou prostě domácí 

mazlíčci, tak tím spíš to jako ospravedlnitelné není.“ 

 

„Takhle je to prostě od pravěku (…), že prostě prase jíme a kočku máme jako přítele.“ 

Zabíjení prasat účastnice obhajuje typickou legitimizací – argumentem přirozenosti (natural): 

 „Prostě je to maso no, jedli jsme to odjakživa prostě.“ 

Naopak u kočky ji zprvu ani nenapadne žádný důvod, při kterém by bylo správné ji zabít. 

Smrt prasete bere automaticky - jako přirozenou věc, která je součástí našeho života. 

Zajímavé je, že prase nedeindividuje, což bych očekávala. I u prasete si uvědomuje, že každé 

může být jiné, stejně jako je to u ostatních zvířat nebo u lidí. Pouze s prasaty nemá osobní 

zkušenost. 

  



Příloha: Přepis rozhovoru 

Tak ty máš teda kočku viď? Mohla bys mi teda říct na začátek nějak obecně tvůj vztah ke kočkám? 

Ke kočkám jo… no mám je ráda jako, akorát ta moje je taková pošahaná no, takový střevo no.. Ale kočky mám 

ráda rozhodně víc než psy no, protože jsou takoví samostatnější, víš. Jak říkám – pes by byl se mnou chudák, tak 

jsem si pořídila kočku, protože mám aspoň nějakýho kamaráda jako na pomuchlání, ale že prostě když někam 

odejdu, tak ona to sama přežije, pes by se zbláznil. 

A když se teda řekne kočka, tak jestli bys mi mohla napsat na papír, nějaký vlastnosti, který tě ke kočce 

napadají. 

vlastnosti… (přemýšlí, píše) 

Můžeš i slova, ale spíš ty vlastnosti, jaký ty kočky jsou. 

(píše) Kolik toho potřebuješ? 

To je jedno, třeba pět když jich zvládneš. Klidně můžeš vzít obecně kočky. 

Jasně, jasně … 

Teď jsem si úplně vzpomněla, jak jsme se učili, ty dva pohledy ne – pes vidí člověka jako Boha, a kočka vidí jako 

Boha sebe a člověk skáče podle ní, to je přesněý no, ale nevím jak to sepsat. Temperamentní, panovačná, 

divoká (čte napsaná slova). Vymyslím ještě něco? Dneska mi to moc nemyslí, víš… Mám vyždímanej mozek po 

dnešku.  

Nevím, budou ti muset asi stačit tři no, já už asi nic nevymyslím. 

V pohodě, to stačí. A řekla bys, že ta tvoje kočka je stejná jako ostatní kočky? 

Ne. To rozhodně ne. 

Dokázala bys tedy říct něco o její povaze? O nějakým rozdílu oproti ostatním kočkám? 

No určitě, určitě. Není tak mazlivá jako ostatní kočky. Já říkám furt, že je jako panička, jako…ono jakej pán 

takový zvíře. Ona je přítulná jenom večer jako. Přes den prostě dělá bordel a večer potom přileze, že se chce 

mazlit. Je taková jako divočejší no, nevím, jestli je to tím, že ještě není jako starší, je jí asi 2 a půl roku, říkám, 

doufám, že se zklidní no. 

A jakou má třeba povahu, bys neřekla? 

No fakt hodně panovačná no, temperamentní, prostě taková divoká, rozpustilá. 

Samostatná je teda taky? 

No samostatná to jo, řekla bych, že i kolikrát když nemá svojí náladu, tak na nás normálně i útočí, je hrozně 

divoká no. 

Myslíš si teda, že ta tvoje kočka je individuální bytost? Odlišná od jiných koček, že má nějakou svojí osobnost 

jako. 

Určitě, určitě, každá kočka je jiná. 

 



Dokázala bys to demonstrovat na nějakých případech, že ta kočka je nějaké samostatné individuum. 

Samostatné individuum.. .příklady…no už jenom to, že si tak jako hledí svýho a kolikrát když přijdou návštěvy, 

tak je moc nemusí no. Jakoby jediná, na koho je jako zvyklá, jsem já a možná spolubydlící… 

Takže chceš říct, že se vlastně chová k různým lidem jinak… 

Jo, určitě, určitě. Že moc jako, jak to říct, že když přijde nějakej kamarád, tak z toho se může zbláznit, ale když 

přijdou kamarádky, tak to se jí moc nelíbí, spíš je na ty chlapy no. 

Aha, to je zajímavý. A další otázka je: Jak si myslíš, že by mělo být s tvojí kočkou a obecně se všemi kočkami 

zacházeno. 

Zacházeno jo… no určitě s respektem že jo, a asi jako s každou živou bytostí na tady tý planetě, protože i ta má 

svoje práva. A já jako nevím, nejsou sice zakotvený žádný práva pro zvířata, ale určitě jsem proti takovým těm 

množírnám, už jenom to předčasný vlastně jakoby odtržení kotěte od tý mámy, tak to taky není dobrý a ono to 

taky i ovlivňuje tu kočku v tý dospělosti. Takže já si myslím, že ta moje byla odebrána dřív od mámy, nevíme 

přesně kdy právě, takže ono to potom hodně na tý psychice tý kočce nechá ty následky, takže tím spíš si jako 

myslím, že je taková agresivnější, že byla odtržená dřív no. 

Aha, A kdyby ses někde dozvěděla nebo dočetla, že někomu zemřela kočka, co by jsi cítila, co by to v tobě 

vyvolalo? 

No určitě by mi to bylo líto viď. Kdybych si představila, že by odešla ta moje, tak by mě to určitě zamrzelo no, 

přece jenom, už je člověk zvyklej, že vždycky každej večer mu někdo přileze do tý peřiny vid, zavrní no.. a tak. 

Je ospravedlnitelné kočku zabít? 

Počkej ospravedlnitelný, jako nějak trestně nebo jak to myslíš? 

Jako jestli by se to dalo ospravedlnit, kdyby někdo zabil kočku? 

No jako, dělat by se to nemělo že jo. 

A v jakých případech, by to třeba mohlo být, co by to mohlo ospravedlnit? 

Nevím jako jak to myslíš no. 

Jako kdyby někdo třeba zabil kočku, tak jaký by k tomu musel mít důvody, aby prostě… 

Jo takhle, jako aby mu to bylo jako odpuštěno jo… no teď mě fakt žádnej nenapadá no, a úplně nesnáším 

takový to, když se někdo snaží udat koťata, jinak je utopí jo, to prostě… je to živá bytost no jako… (zamýšlí se). I 

když jako no… i když jakoby.. když se nad tím zamyslím, tak to není správný, zvíře jako zvíře, že to není správný 

ani u toho dobytka jako, ale jakoby ta kočka nebo ti psi, tak jsou přece jenom bráni jako jiní, to jsou prostě 

domácí mazlíčci, tak tím spíš to jako ospravedlnitelný není no. 

Takže tě nenapadá nějakej jako důvod, kterej by to ospravedlnil? 

Ne. 

A když by před tím zabitím tu kočku třeba někdo ještě týral, třeba ji držel v nějaký místnosti s ostatníma 

kočkama, tak by to bylo ještě horší? 

No to určitě, o tom mi ani neříkej, jako to je hrozný třeba ty množírny. 



A když by teda bylo tu kočku ospravedlnitelný zabít -  v nějakým třeba případě, třeba že ta kočka by byla 

stará, nebo vážně nemocná, nebo by nemoc přenášela – no to jsou třeba takový ty důvody, který by možná 

někdo řekl… 

Což to asi jo, to mě nenapadlo. Ale je to pravda no, známá třeba měla psa, a tomu už bylo nevím dejme tomu 

15 let možná víc, a ten už byl úplně hotovej. Ten prostě… toho musela nosit po schodech dolů, aby vůbec mohl 

jít ven vykonat potřebu a došel sotva zpátky, byl slepej… prostě všechno, tak ho nechali prostě uspat no. Tak 

ten důvod je jakoby, že pokud se to zvíře prostě trápí a vidíš na něm, že se trápí, tak asi jít na injekci, ne 

nějakým brutálním způsobem, ale jako tu injekci a uspat ho no. 

Takže ta poslední otázka je teda, kdyby ta kočka měla být teda zabita, z nějakých takových důvodů, tak jak by 

s ní při tom mělo být zacházeno. 

No jak říkám no, nějak milosrdně, rychle, mě prostě přijde ta uspávací injekce taková jakoby nejmilosrdnější 

řešení. 

Tak teď máme půlku za sebou. Teď se budeme bavit úplně o jiném zvířeti, a to o praseti. Tak jestli mi první 

řekneš, jaký máš vztah k prasatům obecně. 

Ty mě chceš zabít viď? No já nevím no, tak jako určitě, určitě je to braný jinak než prostě pohled na ty domácí 

mazlíčky viď. I když jako jó, jsou jako kontroverzní ty prasata, je to kontroverzní domácí zvíře, taky máš třeba ty 

miniprasátka no, ale jako určitě je to bráno jinak no.  

Nějaký jako osobnější vztah prasatům nemáš jo? 

Asi ne no, už jenom kvůli tomu, že nejsou tak čistotný jako kočky víš co (smích), nemám ráda špínu a smrad no. 

Tak tady zase jestli mi můžeš napsat nějaký ty vlastnosti, který tě napadají k praseti, klidně můžeš víc, prostě 

co tě napadne, to napiš. 

(píše a přemýšlí) 

Jako jediný, co mě napadá, je to nečistotný zvíře no. No asi doma bych ho mít nemohla no, už jako 

z prostorovýho hlediska že jo. Takže jakoby, jestli to jako mám brát takhle, ten pohled jakoby jestli bych ho 

mohla mít doma…. 

No celkově když se řekne prase, tak jaký tě k tomu třeba napadnou přídavný jména, jaký může být prase? 

No určitě ne domácí mazlíček že jo, nevím, jestli to tam takhle můžu napsat. (přemýšlí) No nevím, co ještě. Jako 

jediný co, tak jediný dvě věci, co se mi vybavují, jsou tyhle no.  Jako já jsem dost čistotnej člověk, tak jenom už 

ta nečistota mě od něj jakoby odpuzuje, když se to tak vezme – i třeba od krav, nebo takhle. Takže jako, nevím 

no. To je asi tak jediný no, co mě napadá.  

Dobře, tak kdyby tě ještě něco napadlo, tak klidně dopiš potom. 

Dobře. 

Dokázala bys říct něco o povaze prasat? 

Asi ne. Tak jako, nevyrůstala jsem na vesnici, takže jakoby jsem nebyla jim nějak blíž no. Ale tak taky je to 

jakoby zvíře no, pocity taky mít bude, nebo nějaký temperament taky mít bude, ale s tou kočkou jsem každej 

den no, tak přece jenom o tom dokážu říct víc.  

Myslíš si, že prase je taky nějaká individuální bytost, jako když jsme o tom mluvili s tou kočkou, třeba, že 

každé prase je jiné. 



No asi jo no, je to taky živá bytost a prostě každej jsme jinej že jo, jak zvířata, tak lidi. 

Takže si myslíš, že i u toho prasete je rozdíl mezi jedním a druhým prasetem. 

Asi jo. 

A myslíš si, že jsou prase a kočka v něčem srovnatelní? 

Ty jo, to nevím. Já bych řekla, že jakoby každý to zvíře, co se týče druhů, tak bude určitě jiný jakoby, že ty 

zvířata mezi sebou - třeba ty kočky budou mít něco společnýho, nějakej charakter jakoby, a to samý bude i mezi 

prasaty, že se budou určitě v nějakým temperamentu lišit. Říkám, máš kočky přítulný nebo prostě jako já 

divokou, ale furt jakoby ta kočka má tu stejnou vlastnost, že prostě jakoby jak jsem mluvila na začátku, kočka 

bere člověka, nebo ona je jakoby ten Bůh a ten člověk skáče podle ní. A říkám ten pes to prostě bere jinak, ten 

bere člověka jako Boha, tak takhle bych to řekla no. 

V čem je teda takový rozdíl mezi prasetem a kočkou? 

To se mě ptáš moc ty jo, já fakt nevím, já jsem se v blízkosti prasat nikdy nepohybovala no. 

Třeba jak si říkala o tý čistotnosti. 

No to určitě jako jo no, ta kočka přece jen je jako čistotnější, ty prasata jsou jiný, vyrůstaj v jiným prostředí. Ale 

jakoby je jim to těm kočkám zakotveno prostě, že jsou čistotný. 

A jak si myslíš, že by mělo být obecně s prasaty zacházeno? 

No určitě teda jakoby, když to beru jakoby ty jatka nebo tohleto, jestli míříš sem, což určitě asi jo. Tak by to 

určitě chtělo jakoby nějakej rychlejší způsob prostě jakoby toho odchodu toho zvířete, aby se jakoby netrápilo 

tolik, prostě nepoužívat nějakou tu elektriku jako používaj, jako viděla jsem nějaký videa z jatek. Takže určitě 

nějaký jakoby rychlejší způsob, než jako nějak podřezávat, to mi přijde jako hodně brutální, než kdyby prostě to 

šlo nějakým rychlým způsobem, jako to určitě jo, to jsem určitě proti tomuhle zacházení, že by to chtělo něco 

prostě jakoby rychlejšího, aby se to zvíře tolik nestresovalo. 

A když bych to teď brala jakoby třeba obecně jako ještě za dobu toho života, nejen co se týče té smrti, tak 

jako za dobu toho života, jestli má to prase nárok na nějaký jako zvláštní zacházení, jako když jsi mluvila o tý 

kočce, že by se jí měl projevovat respekt. 

Jasný no… to je jakoby těžký no, tady to zajistit, když to tak vezmu jako globálně, protože pak jakoby ta 

spotřeba toho masa je prostě velká, musí se prostě vyrábět hodně, jsou velkochovy, jakoby bylo by to hodně 

nákladný. Ale jakoby dalo by se to zajistit, jakoby aby bylo lepší to zacházení, ale tím spíš by pak vzrostli ty 

náklady a to maso by bylo dražší, ale ty lidi by to nekupovali, tak jde prostě zase jak budou myslet ty lidi no, 

jestli si prostě holt připlatí za to maso, a koupí si prostě třeba od ňákýho malýho statkáře nebo prostě jakoby 

zemědělce nebo chovatele, protože ten přece jenom má nějakou malou farmu, tak k těm zvířatům se bude 

chovat úplně jinak, to maso bude úplně jiný ale taky bude dražší že jo. A prostě dokud lidi prostě nezmění svoje 

smýšlení o tomhle, tak prostě se to nepohne no, takže asi tak. Že lidi prostě furt budou chtít jakoby hodně 

muziky za málo peněz a prostě dokud se to nezmění, tak jsme v začarovaným kruhu. 

Když by ses dozvěděla, že zemřelo někde nějaký prase, byla bys z toho smutná jako u tý kočky? 

(smích) No jako když si to vezmeš tak jako ty prasata jako umíraj každej den no, když to tak vezmu, že to není 

jako zas tak běžný, že by umřela nějaká kočka, než že umře nějaký prase, to je prostě takový běžný že jo, prostě 

to maso no, jedli jsme ho odjakživa prostě, takhle to je prostě od pravěku nebo já nevím odkaď, že prostě prase 

jíme a kočku a psa máme jako přítele no, takže je to prostě ten postoj toho člověka úplně jinej už od pradávna 

no… takže asi by mě to tak nezasáhlo, když to tak přiznám. 



Takže chceš říct, že by to v tobě vyvolalo jiný emoce, když bys třeba četla nějakej titulek v novinách třeba 

„nalezeno 20 mrtvých koček“ než „nalezeno 20 mrtvých prasat“? 

Asi jo no, to asi určitě by bylo, že bych reagovala prostě jinak fakt no. 

A je ospravedlnitelné teda zabít to prase? 

No jako, záleží jak taky no. Když ho budeš předtím jako týrat a tak, tak jako to ospravedlnitelný není no, ale 

jakoby prostě to bereme furt jako potravu. 

Takže je to ospravedlnitelný tím, že je to pro nás na tu potravu? 

Je to prostě pro nás na potravu no, ale jako fakt jde o ten způsob no, když už, tak aspoň udělat něco pro to, aby 

to bylo jako nějak milosrdnější no, než jak to chodí na těch jatkách no. 

No a teď vlastně když si vezmeš ten život toho prasete, tak třeba jakoby se tomu neříká týrání, ale ty 

podmínky v těch velkochovech jsou podobný týrání. Když by sis představila třeba na tom místě ty kočky, tak 

už by se to za týrání bralo. Tak jestli si myslíš, že je to taky ospravedlnitelný v rámci tý velký spotřeby mít ty 

prasata někde namačkaný ve fakt jako v nějakých těch velkochovech, nebo třeba tu prasnici v tý kleci… 

No jasný no 

Víš, jak to myslím? (automaticky přikyvuje, zdá se, že o situaci ve velkochovech ví, proto jsem dál 

nevysvětlovala) 

Jestli je to ospravedlnitelný jo?  

No, třeba tou poptávkou a tou spotřebou? 

(zamýšlí se) 

To těžko říct no, prostě dokud se to smýšlení naše nezmění, tak to prostě asi jinak nebude no. Říkám no, ta 

spotřeba je tak velká no, že nezbejvá těm výrobcům nic jinýho než tohle no. To by museli toho vyrobit míň no, 

mít míň těch prasat, aby se měli líp a tím by pak vyrobili míň toho masa, míň by prodali, míň by vydělali, a to by 

se jim taky nelíbilo no. Je to všechno tlačený jako tou poptávkou no. Nevím prostě, jestli je to nějakým 

způsobem ospravedlnitelný no. Je to sporný no. 

Když jsem se tě předtím ptala na ty důvody, kdy by bylo správný nebo logický tu kočku zabít, tak jestli bys mi 

teď mohla říct důvody, kdy je teda v pořádku zabít to prase, jeden důvod už jsi říkala, že je to na tu potravu. 

Jestli tě třeba napadnou ještě nějaký jiný důvody? 

No asi teda stejný jako u tý kočky, v případě že bude nějak vážně nemocný, tak teda taky no. Pokaď jakoby se to 

zvíře trápí jako no, ale ono se ani jako, dá se říct, jako nestihne trápit no, když prostě jakoby jde – no teda 

stihne se trápit, třeba v tom velkochovu, že se tam tlačí, ale jakoby ze zdravotních důvodů by to taky asi 

nestihlo, jako že ho dřív prostě spotřebujou no. 

A potom tady mám poslední otázku, jestli ses někdy setkala s prasetem? To už si teda říkala že ne, takže 

nemáš žádnou osobní zkušenost s prasetem ? 

No asi ne… 

Ani jsi ho nikdy neviděla? 

No neviděla, to asi jo no prostě, tak jako prostě prohlídla jsem si ho někdy asi, ale že bych s ním byla nějakou 

dobu, nebo že bych dělala ve stájích, kydala, krmila, to ne no. 



Myslíš si, že kdybys nějaký prase znala, třeba by ho měl někdo doma jako domácího mazlíčka a ty bys s ním 

měla vztah, přemýšlela bys o něm jinak? 

No to asi jo no, ale mě se hnusí, jak jsou špinavý, tak asi stejně by to nebylo jako u tý kočky. 

A kdyby si znala nějaký prase takhle jako kamaráda, nedělalo by ti třeba pak problém to vepřové maso jíst? 

Ty jo to nevím, to se mi moc nechce takhle přemýšlet prostě. (přemýšlí) Prostě je to potrava naše, jakoby 

vždycky se jedlo. Nevím, co k tomu říct. Asi nechci nic říkat. 

Dobře, tak teď se ještě podívám na ty tvoje slova. Ty jsi tady napsala, že prase je nečistotný. Proč si myslíš, že 

je nečistotný? 

No nevím, jestli je to daný v jakým prostředí se pohybuje, ale prostě už to tak je no, vidím prostě hnůj, smrdí to 

tam a válí se v bahně. 

Tak není třeba spíš tak špinavý opravdu kvůli tomu, v jakých podmínkách ho drží? 

Tak to právě nevím no, jestli by bylo jakoby čistotný, když by bylo jakoby mezi náma, jestli toho je schopný, to 

fakt nevím.  

Tak já ti třeba můžu říct, že prasata v přírodě jsou jedny z nejčistotnějších zvířat, a třeba ty bachyně když 

ráno potřebujou na záchodm tak chodí daleko od toho jejich ležení, nikdy by třeba nekáleli pod sebe, jako je 

to třeba v tom velkochovu. 

Aha, no ono jim tam ani nic jinýho nezbyde vlastně, že jo. 

No, v tom velkochovu je to opravdu kvůli těm podmínkám, který mu tam nastavil člověk no. A potom taková 

další věc, jak jsi říkala, že se válí v bahně, tak to moc lidé taky neví, ale prase nemá potní žlázy, jako mají 

třeba lidé, tak se tím chladí, že se válí v tom bahně no. 

Aha, to jsem nevěděla. 

A kočka, si myslíš, že nikdy není jako špinavá, nebo nečistotná? 

No tak jako naučíš jí na píseček, vidím, jak se furt meje. 

A kdyby třeba byla nějaká taková ta divoká kočka, která běhá někde venku? 

To nevím no, jestli by byla nečistotná, tak jako jsem se nesetkala s tím. Tak jako když najdou nějaký ty kočky, jak 

jsou jako takový zubožený a prašivý, tak jakoby hlavně když je to ztracená domácí kočka, tak ta se o sebe venku 

nepostará no, nevím jak to vypadá u divokých koček no, jsem se s žádnou nesetkala. 

Tak to je asi všechno, tyhle poslední otázky to bylo jenom jako o té změně pohledu, že vlastně si hodně lidí 

myslí, že to prase je nečistý a líný, ale přitom si jako neuvědomujou, že je nečistý a líný, kvůli těm 

podmínkám, ve kterých je lidi jakoby odjakživa drží, nejenom ty velkochovy, celkově, dřív bylo taky prase 

drženo v chlívku a nemohlo se hýbat, aby se rychle vykrmilo.  

Jasný no, tak jsem se aspoň něco přiučila. 

Tak děkuji moc. 

Není za co. 

 


